

REPUBLIQUE DU CAMEROUN
Paix – Travail – Patrie

REGION DU CENTRE

DEPARTEMENT DU MFOUNDI

PREFECTURE DE YAOUNDE



REPUBLIC OF CAMEROON
Peace – Work – Fatherland

CENTER REGION

MFOUNDI DIVISION

COMMISSION DEPARTEMENTALE DE PASSATION DES MARCHES DU MFOUNDI

APPEL D'OFFRES NATIONAL OUVERT

**N°003/AONO/J06/CDPM/2025 DU 03 juin 2025, EN PROCEDURE
D'URGENCE POUR LES TRAVAUX DE CONSTRUCTION DE
L'INSPECTION D'ARRONDISSEMENT DE L'ENSEIGNEMENT DE
BASEV (IAEB) DE LA COMMUNE D'ARRONDISSEMENT DE
YAOUNDE III, DANS LE DEPARTEMENT DU MFOUNDI, REGION
DU CENTRE**

Financement : BIP/MINTP EXERCICE 2025

1. Objet de l'Appel d'Offres

Le Préfet du Département du Mfoundi, Autorité Contractante et Maître d'Ouvrage Délégué lance le présent Appel d'Offres pour Les travaux de construction de l'inspection d'arrondissement de l'enseignement de base de la commune d'Arrondissement de Yaoundé III, dans le Département du Mfoundi, Région du centre.

Lot	Intitulé	Montants TTC en chiffres	Montants TTC en lettres
1	Les travaux de construction de l'inspection d'arrondissement de l'enseignement de base de la commune d'Arrondissement de Yaoundé III, dans le Département du Mfoundi, Région du centre.	30.000.000	Trente millions

2. Consistance des travaux

La consistance des travaux comprend :

- TRAVAUX PREPARATOIRES – ETUDES ;
- TERRASSEMENT ;
- FONDATIONS ;
- MACONNERIE - ELEVATION ;
- CHARPENTE COUVERTURE ;
- MENUISERIE METALLIQUE ;
- MENUISERIE BOIS ;
- PLOMBERIE SANITAIRE ;

- ELECTRICITE ;
- REVETEMENT – PEINTURE – VITRERIE ;
- VRD.

NB : Il est à noter que la construction des ouvrages d'assainissement se fera obligatoirement par la technique de l'approche « Haute Intensité de Main d'Œuvre » (HIMO).

3. Participation et Origine

La participation au présent Appel d'Offres est ouverte à toutes les entreprises de travaux publics ou groupement d'entreprise de droit camerounais installées au Cameroun, possédant une bonne expérience dans la réalisation des travaux de génie civil, justifiant des capacités techniques et financières pour la bonne réalisation des travaux qui en constituent l'objet

4. Financement

Les travaux, objet du présent appel d'offres sont financés par le BIP (Budget d'Investissement Public) du Ministère de l'éducation de base, exercice 2025, répartis comme suit :

LOT N°	IMPUTATION BUDGETAIRE	AUTORISATION DEPENSE N°	MONTANTS (FCFA)
01-RB	59 15 10404471190523112 422		30.000.000 (trente millions)

5. Délai d'exécution

Le délai d'exécution des travaux est de **quatre (04) mois**, à compter de la date de la notification de l'ordre de service de commencer les travaux.

6. Mode de soumission

Le mode de soumission retenu pour cette consultation est « **EN LIGNE** ».

7. Caution de soumission

Chaque soumissionnaire doit joindre à ses pièces administratives un cautionnement de soumission, acquitté à la main, délivrée par un organisme ou une institution financière agréée par le Ministre chargé des finances pour émettre les cautions dans le domaine des marchés publics dont la liste figure dans la pièce 14 du DAO dont les montants respectifs s'élèvent à :

N° LOT	MONTANT DE LA CAUTION (FCFA)
01	300.000 (trois cent mille)

Valable jusqu'à **trente (30) jours** au-delà de la date initiale de validité des offres. L'absence de la caution de soumission délivrée par une banque de premier ordre ou un organisme financier de première catégorie autorisé par le Ministère chargé des Finances à émettre des cautions dans le cadre des marchés publics, entraînera le rejet pur et simple de l'offre. Une caution de soumission produite mais n'ayant aucun rapport avec la consultation concernée est considérée comme absente. La caution de soumission présentée par un soumissionnaire au cours de la séance d'ouverture des plis est irrecevable.

8. Consultation du Dossier d'Appel d'Offres

Le dossier physique peut être consulté gratuitement aux heures ouvrables à la **porte 107** dans les services de la Préfecture de Yaoundé dès publication du présent avis.

Il peut également être consulté **en ligne sur la plateforme COLEPS aux adresses <http://www.marchespublics.cm> et <http://www.publiccontracts.cm>** sur le site internet de l'ARMP (www.armp.cm)

9. Acquisition du Dossier d'Appel d'Offres

La version physique du dossier d'Appel d'Offres peut être obtenue à la porte 107 dans les services de la

préfecture de Yaoundé dès publication du présent avis, contre versement d'une somme non remboursable de **cinquante mille (50 000) FCFA**, payable au Trésor public, représentant les frais d'acquisition du Dossier. La quittance devra préciser le numéro de l'Avis d'Appel d'Offres. Lors du retrait du dossier, les soumissionnaires devront se faire enregistrer en laissant leur adresse complète : Boite Postale, Téléphone, Fax, E-mail.

Il est également possible d'obtenir la version électronique du dossier par téléchargement gratuit aux adresses sus indiquées pour la version électronique du dossier. Toutefois, la soumission par voie électronique est conditionnée par le paiement des frais d'achat du DAO

10. Remise des offres

Les offres rédigées en français ou en anglais porteront la mention :

**AVIS D'APPEL D'OFFRES NATIONAL OUVERT
N°003/AONO/J06/CDPM/2025 DU 03 juin 2025, EN PROCEDURE D'URGENCE POUR
LES TRAVAUX DE CONSTRUCTION DE L'INSPECTION D'ARRONDISSEMENT DE
L'ENSEIGNEMENT DE BASEV (IAEB) DE LA COMMUNE D'ARRONDISSEMENT
DE YAOUNDE III, DANS LE DEPARTEMENT DU MFOUNDI, REGION DU CENTRE**

"À N'OUVRIR QU'EN SEANCE DE DEPOUILLEMENT"

Elles devront être transmises en ligne par le soumissionnaire sur la plateforme COLEPS au plus tard le **03 JUIL 2025 à 12 heures**. Une copie de sauvegarde de l'offre enregistrée sur clé USB ou CD/DVD devra être transmise sous pli scellé avec l'indication claire et lisible « copie de sauvegarde », en plus de la mention ci-dessus dans les délais impartis.

Taille et format des fichiers

Pour la soumission en ligne, les tailles maximales des documents qui vont transiter sur la plateforme et constituant l'offre du soumissionnaire sont les suivantes :

- 5 MO pour l'Offre Administrative ;
- 15 MO pour l'Offre Technique ;
- 5 MO pour l'Offre Financière.

Les formats acceptés sont les suivants :

- Format PDF pour les documents textuels ;
- JPEG pour les images.

Le candidat veillera à utiliser des logiciels de compression afin de réduire éventuellement la taille des fichiers à transmettre.

11.Recevabilité des plis

Les pièces administratives, l'offre technique et l'offre financière doivent être placées dans des enveloppes différentes séparées et remises sous pli scellé dans la plateforme COLEPS.

Seront irrecevables par le Maître d'Ouvrage Délégué:

- Les plis portant les indications sur l'identité du soumissionnaire ;
- Les plis parvenus postérieurement aux dates et heures limites de dépôt ;
- Les plis non-conformes au mode de soumission ;
- Les plis sans indication de l'identité de l'Appel d'Offres ;

Toute offre incomplète conformément aux prescriptions du Dossier d'Appel d'Offres sera déclarée irrecevable. Notamment l'absence de la caution de soumission délivrée par un organisme ou une institution financière agréée par le Ministre en charge des finances pour émettre les cautions dans le domaine des marchés publics ou le non-respect des modèles des pièces du Dossier d'Appel d'Offres, entraînera le rejet pur et simple de l'offre sans aucun recours. Une caution de soumission produite mais n'ayant aucun rapport avec la consultation concernée est considérée comme absente. La caution de soumission présentée par un soumissionnaire au cours de la séance d'ouverture des plis est irrecevable.

12. Ouverture des plis

L'ouverture des plis se fera en un temps et aura lieu le **03 JUL. 2025** à **13 heures** par la Commission Départementale de Passation des Marchés (CDPM) dans la salle de réunions de l'Immeuble siège de la Préfecture du Mfoundi.

Seuls les soumissionnaires peuvent assister à cette séance d'ouverture ou s'y faire représenter par une personne de leur choix dûment mandatée, ayant une parfaite connaissance de leurs offres, même en cas de groupement d'entreprises. **Sous peine de rejet, les pièces du dossier administratif requises doivent être produites en originaux ou en copies certifiées conformes par le service émetteur ou l'autorité administrative compétente, conformément aux dispositions du Règlement Particulier de l'Appel d'Offres. Elles doivent dater de moins de trois (03) mois ou avoir été établies postérieurement à la date de signature de l'avis de d'Appel d'Offres.**

En cas d'absence ou de non-conformité d'une pièce du dossier administratif lors de l'ouverture des plis, après un délai de 48 heures accordées par la Commission, l'offre sera rejetée.

13. Critères d'évaluation

13.1 Critères éliminatoires

Il s'agit notamment :

Les critères éliminatoires sont :

- i) Dossier administratif incomplet ou non conforme et non régularisé dans les 48 heures suivant l'ouverture ;
- ii) Absence de la caution de soumission ;
- iii) Fausses déclarations ou pièces falsifiées (**la CDPM et l'Autorité Contractante se réservent le droit de procéder à l'authentification de tout document présentant un caractère douteux**) ;
- iv) Absence dans l'Offre Technique d'une rubrique « méthodologie d'exécution, organisation et planning des prestations ».
- v) Non-respect d'un seul critère du conducteur des travaux ;
- vi) Non satisfaction d'au moins **70 %** des critères essentiels ;
- vii) Omission d'un prix unitaire quantifié dans l'offre financière ;
- viii) Omission d'une pièce dans l'offre financière ;
- ix) Absence de l'attestation de visite de site signé sur l'honneur avec photos.
- x) Absence d'une référence dans la construction d'un montant d'au moins de trente millions (30 000 000) FCFA.

13.2. Critères essentiels

Les critères essentiels seront évalués de manière binaire (oui ou non) ; ainsi, plusieurs sous critères tirés des rubriques ci-dessous du dossier de soumission seront retenus pour l'évaluation de l'offre technique :

- i) l'expérience du personnel d'encadrement ;
- ii) les références de l'entreprise ;
- iii) la disponibilité du matériel et des équipements essentiels ;
- iv) Délai d'exécution ;
- v) l'accès à une ligne de crédit ou autres ressources financières ;
- vi) CCTP paraphé et signé
- vii) présentation de l'offre

Le non-respect de 70% des critères ci-dessus entraînera l'élimination de l'offre.

14. Attribution

Le Maître d'Ouvrage Délégué attribue le marché au soumissionnaire ayant présenté une offre remplissant les critères de qualification technique et financière requises et dont l'offre est évaluée **la moins-disante** en incluant le cas échéant les remises proposées.

15. Nombre maximum de lots

Un candidat peut soumissionner pour un ou plusieurs lots, mais ne peut être attributaire de plus de deux (02) lots.

17. RENSEIGNEMENTS COMPLÉMENTAIRES

Les renseignements complémentaires peuvent être obtenus aux heures ouvrables auprès de la Structure Interne de Gestion Administrative des Marchés Publics de la Préfecture du Mfoundi, porte 107 à la Délégation Départementale des Travaux Publics du Mfoundi, face Lac Municipal de Yaoundé ou en ligne sur la plateforme COLEPS aux adresses <http://www.marchespublics.cm> et <http://www.publiccontracts.cm>

18. ADDITIF À L'APPEL D'OFFRES

Le Maître d'Ouvrage délégué se réserve le droit, en cas de nécessité, d'apporter toute autre modification ultérieure utile au présent appel d'offres.

19. LUTTE CONTRE LA CORRUPTION ET LES MAUVAISES PRATIQUES

Pour toute dénonciation pour des pratiques, faits ou actes de corruption ou faits de mauvaises pratiques, bien vouloir appeler la CONAC au numéro 1517. N° vert du MINMAP : 673 20 57 25 / 699 37 07 48.

Ampliations:

- MINMAP (ATCR)
- ARMP
- CDPM-MFOUNDI
- SOPECAM
- CHRONO
- ARCHIVES
- AFFICHAGE



Yaoundé, le

03 JUN. 2025

LE PREFET

(AUTORITE CONTRACTANTE)

DJIKDENT Emmanuel Martel
Administrateur Civil Principal

REPUBLIQUE DU CAMEROUN
Paix – Travail – Patrie

REGION DU CENTRE

DEPARTEMENT DU MFOUNDI

PREFECTURE DE YAOUNDE



REPUBLIC OF CAMEROON
Peace – Work – Fatherland

CENTER REGION

MFOUNDI DIVISION

MFOUNDI TENDER BOARDS

**NOTICE OF OPEN CALL FOR TENDERS N°03/AONO/J06/SAEF/CDPM/2025
OF 03 juin 2025 IN EMERGENCY PROCEDURE FOR THE CONSTRUCTION WORKS OF SUB-DIVISION
INSPECTION OF BASIC EDUCATION FOR YAOUNDE III SUB-DIVISION , IN MFOUNDI DIVISION, CENTER
REGION.**

1. Subject of the invitation to tender

The Senior Divisional Officer of Mfoundi, Contracting Authority and Delegated Project Owner, launches an Open National Call for Tenders for the construction works of sub-division Inspection of basic education for Yaounde III sub-division, in Mfoundi Division, Center Region.

N° LOT	WORK		COUNCIL
01	the construction works of sub-division Inspection of basic education for yaounde iii sub-division, in Mfoundi Division, center region	30.00.000	Yaoundé

2. Consistency of the work

this work includes the following operations, the list of which is not exhaustive:

- PREPARATORIES WORKS – STUDIES ;
- EARTH WORKS ;
- FOUNDATIONS ;
- MASONRY - ELEVATION ;
- FRAMEWORK ROOFING ;
- METALLIC JOINERY ;
- WORD JOINERY ;
- PLUMBING SANITARY ;
- ELECTRICITY ;
- COATING – PAINTING – GLAZIERY ;
- VRD.

NB: It should be noted that the construction of sanitation works will necessarily be carried out using the “High Intensity of Labor” (HIMO) approach technique.

3. Participation and origin

Participation in this Call for Tenders is open to all public works companies or groups of companies under Cameroonian law established in Cameroon and having good experience in carrying out the works of civil engineering and justifying technical and financial capacities for the good realization of the works which constitute the object of it.

4. Financing

Works which form the subject of this invitation to tender is financed by the Public Investment Budget (PIB) of the Ministry of Public Works - **2025 fiscal year** at an estimated cost of:

LOT N°	BUDGETARY LINE	EXPENDITURE Authorization N°	AMOUNT (FCFA)
01- RB	59 15 10404471190523112 422		Thirty million (30 000 000)

5. Execution deadline

The maximum execution deadline provided for by the Project Owner for the execution of the works is **four (04) calendar months per lot** from the date of signing the notification order to commence work.

6. Bidding Method

The mode of submission selected for this consultation is “**ON LINE**”

7. Bid Bond

Each bidder must include in his administrative documents, a hand-endorsed bid bond, issued by a financial body or institution approved by the Minister in charge of finances to issue bonds for public contracts and whose list appears in document 14 of the Tender File (TF), of an amount of

N° LOT	DEPOSIT AMOUNT (CFA F)
01	300 000 (five million)

And valid up to thirty (30) days beyond the initial date limit of the validity of bids. The absence of the bid bond issued by a first-rate bank or financial body of first category authorised by the Minister in charge of Finance to issue bonds for public contracts shall lead to the immediate rejection of the offer. A bid bond submitted but that does not have any relation with the consultation concerned shall be considered as absent. The bid bond presented by a tenderer at the bid opening session shall not be accepted.

8. Consultation of tender file

The physical file can be consulted free of charge during working hours at door 107 in the services of the Yaoundé prefecture as soon as this notice is published

It can also be consulted online on the COLEPS platform at the address <http://www.marchespublics.cm> and <http://www.publiccontracts.cm>, the website ARMP (www.armp.cm).

9. Acquisition of tender file

The Call for Tenders file can be obtained at door 107 in the services of the prefecture of Yaoundé upon publication of this notice, against payment of a non-refundable sum of **two hundred and fifty thousand (250,000) FCFA**, payable at the treasury public, representing the acquisition costs of the Dossier. the receipt

must specify the number of the Invitation to Tender. When withdrawing the file, bidders must register by leaving their full address: PO Box, Telephone, Fax, E-mail.

10. Submission of bids

Tenders written in French or in English in seven (07) copies, of which the original and (06) copies marked as such,

**OPEN NATIONAL INVITATION TO TENDER N°03/AONO/J06/SAEF/CDPM/2025
OF 03 juin 2025 IN EMERGENCY PROCEDURE FOR THE CONSTRUCTION WORKS OF SUB-DIVISION
INSPECTION OF BASIC EDUCATION FOR YAOUNDE III SUB-DIVISION , IN MFOUNDI DIVISION, CENTER
REGION.**

“TO BE OPENED ONLY DURING THE BID-OPENING SESSION”

*The submission is online, the bid must be submitted by the bidder on the COLEPS platform no later than **03 JUL 2025** at 12 0'clock local time or any other official electronic means of communication to be specified by the Project Owner latest on [deadline for receipt of bids] at [time limit]. A back-up copy of the tender recorded on a USB key or CD/DVD must be sent in a sealed envelope with the clear and legible indication “back-up copy”, in addition to the abovementioned indication, within the deadline set.*

File size and format

For online submission, the maximum sizes of the documents that will transit on the platform and constitute the tenderer's offer are the following:

- 5 MB for the Administrative file; • 15 MB for the Technical Offer;
- 5 MB for the Financial Offer. The following formats are accepted:
- PDF format for text documents;
- JPEG for images.

The applicants shall make sure that he uses compressing software to possibly reduce the size of the files to be transmitted.

11. Admissibility of bids

The administrative documents, the technical offer and the financial offer must be placed in separate envelopes and submitted in a sealed envelope.

The Project Owner shall not accept:

- Bids bearing information on the identity of the tenderers;
- Bids submitted after the closing date and time for submission of bids;
- Envelopes without indication on the identity of the Invitation to Tender;
- Bids non-compliant with the bidding mode;
- Failure to comply with the number of copies specified in the RPAO or offer in copies only;

Any incomplete offer in accordance with the prescriptions of the Tender File shall be declared inadmissible. Especially the absence of a bid bond issued by a financial body or institution approved by the Minister in charge of Finance to issue bonds for public contracts or the failure to comply with the model documents of the Tender File shall lead automatically to the rejection of the bid without any other procedure. A bid bond submitted but not relating to consultation concerned shall be considered as absent. A bid bond presented by a bidder during the bid opening session shall not be accepted.

12. Opening of bids

Bid opening will be one-time. the opening of tenders will take place on **03 JUL 2025** at 1 p.m. by the Divisional Tender Board (DTB) in the meeting room of the Mfoundi Prefecture headquarters building. Only tenderers may attend this opening session or be represented by a person of their choice, duly authorised, even in case of a group of companies.

Under pain of being rejected, the required administrative documents must be submitted in originals or copies certified by the issuing service or the relevant administrative authority, in accordance with the provisions of the Special Regulations of the invitation to tender. They shall be no later than 3 (three) months old from the original deadline for the submission of tenders or must have been issued after the date of signature of the Tender Notice.

In case of absence or non-conformity of a document in the administrative file during the opening of bids, after 48(forty-eight) hours deadline granted by the Board, the file shall be rejected.

13. Evaluation criteria

13.1. Eliminary criteria These include:

- i) Incomplete or non-compliant administrative file and not regularized within 48 hours of opening;
- (ii) Absence of Bid Bond;
- .iii) False declarations or falsified documents (the CDPM and the Contracting Authority reserve the right to authenticate any document of a dubious nature);
- .iv) Absence in the Technical Offer of a section "methodology of execution, organization and planning of services".
- (v) Non-compliance with a single criterion of the works manager;
- vi) Failure to meet at least 70% of the essential criteria;
- vii) Non-possession of a motor grader and a tire or slick rim compactor, owned or rented.
- viii) Omission of a quantified unit price in the financial offer;
- ix) Omission of an exhibit in the financial offer;
- x) Absence of the site visit certificate signed on honor with photos,
- xi) Absence of a reference in the building construction to an amount of thirty millions (30 000 000).

13.2. Essential criteria

The essential criteria for the qualification of bidders will include, for information purposes:

- .i) the experience of the supervisory staff;
- ii) company references;
- (iii) availability of essential materials and equipment;
- iv) Completion time;
- (v) access to a line of credit or other financial resources;
- vi) CCTP initialed and signed
- (vii) presentation of the offer

Failure to meet 70% of the above criteria will result in the elimination of the offer.

14. Award of contract

The contracting authority will award the contract to the tenderer presenting the lowest evaluated tender and fulfilling the financial, technical and administrative capacities required resulting from the so-called essential or eliminary criteria.

17. DURATION OF VALIDITY OF BIDS

Bidders shall remain committed to their bids for [Indicate the duration between 90 days from the initial deadline set for the submission of bids.

18. FURTHER INFORMATION

Additional information can be obtained during working hours from the Support Unit for the Launch of Calls for Tenders of the Mfoundi Prefecture, tel:..... or at the Departmental Delegation of Public Works of Mfoundi, opposite the Municipal Lake of Yaoundé.

19. ADDENDA TO THE INVITATION TO TENDER

The delegated contracting authority reserves the right to, if necessary, make any other useful subsequent modification to this call for tenders.

20. FIGHT AGAINST CORRUPTION AND MALPRACTICES

For any denunciation of practices, facts or acts of corruption or facts of bad practices, please call:

- CONAC at number 1517;
- MINMAP at number: 673 20 57 25 /699 37 07b48.

Ampliations:

- MINMAP (ATCR)
- ARMP
- CDPM-MFOUNDI
- SOPECAM
- CHRONO
- ARCHIVES
- AFFICHAGE



Yaoundé

Senior Divisional Officer
(CONTRACTING AUTHORITY)

DJIKDENT Emmanuel Mariel
Administrateur Civil Principal